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La Cambra de Comerç afirma que el model
de la CASS és insostenible i s’ha de reformar

ECONOMIA

L’Informe Econòmic de la institució xifra en un 6% la pèrdua del PIB el 2009 i creu que el 2010 els resultats seran menys dolents

El president de la Cambra
de Comerç, Marc Pante-
bre, va presentar ahir al
Centre de Congressos, da-
vant de més d’un cente-
nar de persones l’Informe
Econòmic 2009 que ha dut
a terme la institució. Pan-
tebre va assegurar que el
2009 havia estat un any
econòmicament molt do-
lent en què el Producte In-
terior Brut (PIB) havia cai-
gut un 6% i va vaticinar
que el 2010 s’esperen re-
sultats menys dolents, no
positius, en aquest àmbit.
Per fer front a la crisi, va
demanar accions concre-
tes en sis fronts, entre les
quals una reforma de la
CASS. Segons va dir Pan-
tebre, «s’han de mantenir
unes càrregues socials
competitives i reformar el
model social insostenible
de la Caixa Andorrana de
Seguretat Social. D’una
banda, es fa necessària
una reforma del sistema
de pensions, ja que d’a-
cord amb la projecció ela-
borada en l’estudi Projec-
ció d’ingressos i despeses del
sistema de pensions d’Ando-
rra (Període 2010-2025), els
ingressos per cotitzacions
aviat seran insuficients
per cobrir la despesa».

Pantebre també va re-
clamar impulsar la com-
petitivitat de les empre-
ses, cosa que comporta
preservar una baixa pres-
sió fiscal i establir un marc
jurídic, anar cap al resta-

bliment de l’equilibri
pressupostari de les finan-
ces públiques, potenciar
la marca turístico-comer-
cial Andorra, millorar el
mercat de treball mit-
jançant polítiques actives
d’ocupació i permetre que
l’empresariat pugui ex-
portar els seus productes
fora d’Andorra. A més, va
demanar que es raciona-
litzi la despesa pública.
Pantebre també va asse-
gurar que hi ha una gran
decepció entre les forces
vives, perquè els partits
polítics parlamentaris no
hagin arribat a acords per
superar la crisi i va recla-
mar que s’aprovin les lleis
fiscals amb la màxima ce-
leritat possible.
El cap de Govern, Jau-

me Bartumeu, va respon-
dre amb contundència a
aquest discurs. Segons va
dir, «és impossible sortir
de la crisi sense esforços,
sacrificis i ajustaments
durs i compartits. Sí, com-
partits». En la seva opinió,
algunes de les accions que
proposa la Cambra no són
suficients i sostenibles. Ai-
xí, va afirmar que la sorti-
da de la crisi no vindrà de
les retallades de la despe-
sa pública. 
També va alertar que

Andorra es troba en un
procés d’endeutament
que va definir com a bola
de neu i que això s’haurà
de solucionar augmentant
els ingressos i rebaixant
les despeses. A més, en la
seva opinió, s’hauria de
reformar el sistema finan-
cer perquè es doni més
crèdit. Finalment, va criti-
car Pantebre per declarar
que la situació de la CASS
era insostenible i va dir
que afirmacions com
aquesta generaven alar-
misme.

P.M.

El president de la Cambra, Marc Pantebre, i el cap de Govern, Jaume Bartumeu, abans de la presentació de l’informe.

L’Informe Econòmic de
la Cambra de Comerç
pel que fa al 2009 asse-
gura que el model ac-
tual de la CASS és in-
sostenible.

PERE MOLINÉ

Andorra la Vella

L’Executiu creu que la polèmica pels horaris comercials podria resoldre’s aviat

Jaume Bartumeu, el cap
de Govern, va informar
durant la presentació de
l’Informe Econòmic
2009 de la Cambra de
Comerç que la polèmica
pel Decret d’horaris co-
mercials del 2010, que
estableix el tancament
de les botigues vuit diu-
menges a la tarda a l’any
podria solucionar-se
molt aviat. Segons va
explicar el mandatari,

«en parlarem amb els
nous membres de la
Junta de la Federació
d’Associacions de Co-
merciants (FACA), amb
els quals ens reunirem
el proper dijous dia 16».

El mandatari va afe-
gir que «amb els resul-
tats definitius de l’en-
questa encomanada pel
Ministeri de Turisme,
Comerç i Indústria, i
atenent el compromís,
explicitat públicament
aquests darrers dies

pels nous responsables
de la FACA, que es reco-
neixerà el dret a gaudir
de deu diumenges fes-
tius als treballadors i
treballadores del sector
del comerç, la solució a
aquesta qüestió és ja
molt propera».
El Decret ha generat

molta polèmica i el re-
buig de bona part del
teixit empresarial del
Principat. De fet, la da-
rrera crítica al Decret la
va formular Marc Pante-

bre durant la presenta-
ció de l’Informe Econò-
mic. Pantebre va afir-
mar que, «d’altra banda,
no ens hem estat de cri-
ticar la imposició de
tancament obligatori
dels comerços vuit tar-
des de diumenge a l’any
com a mesura unilate-
ral, no consensuada ni
contrastada, amb conse-
qüències molt negatives
tant pel teixit empresa-
rial com per la imatge
d’Andorra».

P.M.


